

**Ministry of Education  
Early Years and Child Care  
Division**

Mowat Block, 24<sup>th</sup> floor  
900 Bay St.  
Queen's Park  
Toronto ON M7A 1L2

**Ministère de l'Éducation  
Division de la petite enfance et  
de la garde d'enfants**

Édifce Mowat, 24<sup>e</sup> étage  
900, rue Bay  
Queen's Park  
Toronto ON M7A 1L2



**MEMORANDUM TO:** Child Care and Early Years Partners

**FROM:** Shannon Fuller  
Assistant Deputy Minister  
Early Years and Child Care Division  
Ministry of Education

**DATE:** **March 16, 2018**

**SUBJECT:** **Centres of Excellence for Early Years and Child Care  
– Lead Organizations**

---

In November 2017, the Ministry of Education ('the Ministry') announced a Call for Proposals for Centres of Excellence ('Centres') for Early Years and Child Care. Centres of Excellence are funded as part of Ontario's action plan under the Canada-Ontario Early Learning and Child Care Agreement and will connect practitioners, education institutions and service providers through innovative professional learning networks across Ontario.

The Ministry received proposals from a broad range of partners across the province for the Provincial, Indigenous and Francophone Centres of Excellence. Proposals were evaluated based on the criteria outlined in the Call for Proposal Guidelines. The Ministry acknowledges the tremendous amount of work, resources and time that organizations invested in mobilizing partnerships and preparing proposals to respond to the Call for Proposals, and thanks all applicants for their interest in this work.

The Ministry is pleased to announce that the following candidates, who will be working in collaboration with multiple partners from across the province, have been selected to lead the Provincial, Indigenous and Francophone Centres of Excellence:

- **Provincial Centre of Excellence** - Western University and Ontario Reggio Association;
- **Indigenous Centre of Excellence** - Ontario Aboriginal Head Start Association and Kenjgewin Teg Education Institute; and
- **Francophone Centre of Excellence** - Collège Boréal and Association francophone à l'éducation des services à l'enfance de l'Ontario.

A Secretariat will be established to coordinate province-wide planning amongst the three Centres of Excellence, and ensure effective and consistent approaches in implementing goals for professional learning that embrace the unique vision of each Centre of Excellence. The Secretariat will have members that balance regional and group-specific needs and strengths with a vision for supporting professional learning aligned with How Does Learning Happen?

The development of the Centre of Excellence approach was informed through engagement with a range of early years and child care partners in Fall 2017. Centres of Excellence will evolve with time and work across the province to make connections and engage with partners in 2018.

Once established, Centres of Excellence will:

- Support alignment with How Does Learning Happen? *Ontario's Pedagogy for the Early Years* and promote cohesion in pedagogical approaches and practices across early year programs;
- Build the pedagogical leadership capacity of program staff in the early years sector through innovative models and strategies that are grounded in current research and result in positive, inclusive and culturally relevant early years experiences for all children and their families; and
- Create linkages to and/or develop professional learning resources that are responsive to the needs of the sector and accessible online through a Centre of Excellence portal.

The Ministry will work closely with the lead organizations to facilitate the establishment of each Centre of Excellence as well as the Secretariat in 2018. The Ministry's [website](#) will be updated regularly to keep partners informed on the development of Centres of Excellence.

The commitment to establishing Centres of Excellence signals the provincial and federal government's commitment to long-term professional learning across the early years and child care sector. We look forward to our continued work in transforming professional learning for the sector.

Sincerely,

***Original signed by:***

Shannon Fuller  
Assistant Deputy Minister  
Early Years and Child Care Division

Ministry of Education  
Early Years and Child Care  
Division

Mowat Block, 24<sup>th</sup> floor  
900 Bay St.  
Queen's Park  
Toronto ON M7A 1L2

Ministère de l'Éducation  
Division de la petite enfance et  
de la garde d'enfants

Édifice Mowat, 24<sup>e</sup> étage  
900, rue Bay  
Queen's Park  
Toronto ON M7A 1L2



**NOTE DE SERVICE –** Partenaires de la garde d'enfants et la petite enfance  
**DESTINATAIRES :**

**EXPÉDITRICE :** Shannon Fuller  
Sous-ministre adjointe  
Division de la petite enfance et de la garde d'enfants  
Ministère de l'Éducation

**DATE :** Le 16 mars 2018

**OBJET :** Centres d'excellence pour la petite enfance et la  
garde d'enfants – Organismes directeurs

---

En novembre 2017, le ministère de l'Éducation (« le ministère ») a publié un appel de propositions concernant les centres d'excellence (« centres ») pour la petite enfance et la garde d'enfants. Les centres d'excellence sont financés dans le cadre du plan d'action de l'Ontario d'après l'Accord Canada-Ontario sur l'apprentissage et la garde des jeunes enfants et rapprocheront les praticiens, les établissements d'enseignement et les fournisseurs de services par l'entremise de réseaux d'apprentissage professionnel novateurs dans l'ensemble de l'Ontario.

Le ministère a reçu des propositions de divers partenaires des quatre coins de la province pour les centres d'excellence provincial, autochtone et francophone. Les propositions ont été évaluées selon les critères énoncés dans les lignes directrices de l'appel de propositions. Le ministère reconnaît la quantité considérable de travail, de ressources et de temps investis par les organismes pour mobiliser des partenariats et préparer des propositions en vue de répondre à l'appel de propositions et remercie tous les candidats de leur intérêt dans ce travail.

Le ministère est fier d'annoncer que les candidats suivants, qui travailleront en collaboration avec plusieurs partenaires des quatre coins de la province, ont été sélectionnés pour diriger les centres d'excellence provincial, autochtone et francophone :

- **Centre d'excellence provincial** – Université Western Ontario et Ontario Reggio Association;
- **Centre d'excellence autochtone** – Ontario Aboriginal Head Start Association et Kenjgewin Teg Education Institute;

- **Centre d'excellence francophone** – Collège Boréal et Association francophone à l'éducation des services à l'enfance de l'Ontario.

Un secrétariat sera établi pour coordonner la planification à l'échelle de la province des trois centres d'excellence et assurer l'efficacité ainsi que l'uniformité des approches dans la mise en œuvre des objectifs d'apprentissage professionnel reflétant la vision unique de chaque centre d'excellence. Le secrétariat comptera des membres assurant un équilibre entre les besoins régionaux et ceux propres à un groupe de même que les forces et aura comme vision de soutenir un apprentissage professionnel harmonisé avec le document *Comment apprend-on?*

L'élaboration de l'approche des centres d'excellence a été faite grâce à l'engagement de divers partenaires de la petite enfance et de la garde d'enfants pendant l'automne 2017. Les centres d'excellence évolueront au fil du temps et verront à établir des liens et des engagements avec des partenaires à l'échelle de la province en 2018.

Une fois établis, les centres d'excellence vont :

- soutenir l'harmonisation avec le document *Comment apprend-on? Pédagogie de l'Ontario pour la petite enfance* et encourager la cohésion des approches et pratiques pédagogiques des programmes de la petite enfance;
- développer le leadership pédagogique des employés du programme du secteur de la petite enfance par l'entremise de modèles et de stratégies novateurs fondés sur des études récentes, ce qui permettra d'offrir des expériences positives, inclusives et pertinentes du point de vue culturel pour tous les enfants et leur famille;
- faciliter l'accès à des ressources de perfectionnement professionnel comblant les besoins du secteur ou élaborer de telles ressources accessibles sur le portail en ligne des centres d'excellence.

Le ministère travaillera en étroite collaboration avec les organismes directeurs pour faciliter l'établissement de chaque centre d'excellence ainsi que du secrétariat en 2018. Le [site Web](#) du ministère sera mis à jour régulièrement pour tenir les partenaires informés quant à la mise en place des centres d'excellence.

L'établissement des centres d'excellence démontre l'engagement des gouvernements provincial et fédéral en matière d'apprentissage professionnel à long terme dans l'ensemble du secteur de la petite enfance et de la garde d'enfants. Nous avons hâte de poursuivre notre travail visant la transformation de l'apprentissage professionnel dans le secteur.

Cordialement,

**Original signé par :**  
Shannon Fuller

Sous-ministre adjointe  
Division de la petite enfance et de la garde d'enfants